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Policie shání zařízení  
na ničení dronů

Ministerstvo vnitra 
vydalo předběžné ozná-
mení o zakázce na stroj, 
který policistům umožní 
zneškodňovat bezpilotní 
prostředky. Drony jsou 
stále levnější a rozšířeněj-
ší a bezpečnostní složky 
v nich vidí potenciální 
riziko. str. 3

Tatra jedná o koupi 
srbské automobilky
Automobilka Tatra by 
mohla rozšířit výrobu na 
Balkán. Jedná o převzetí 
srbské státní společnosti 
Fabrika automobila Pri-
boj, kterou drží nad vodou 
jen vládní dotace. str. 7

Turecký premiér Ahmet 
Davutoglu ve funkci končí
Turecký premiér Ahmet 
Davutoglu nebude 22. květ-
na kandidovat na předsedu 
vládnoucí Strany sprave-
dlnosti a rozvoje. Tím pak 
automaticky přijde o funkci 
šéfa vlády. Podle tureckých 
médií stojí za Davutogluo-
vým pádem jeho odklon od 
prezidenta Recepa Tayyipa 
Erdogana. str. 10
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Hokejové naděje 
sázkových firem
Čeští hokejisté nemají 
na mistrovství světa moc  
šancí na medaili, sázkové  
firmy se však těší, že lidé 
prosázejí až miliardu korun.

byznys

str. 7

malé banky  
se činí
Pětice domácích 
nízkonákladových  
bank přilákala na lépe 
úročené spořicí účty  
už dva miliony klientů.

byznys
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MiRoSlav KaloUSEK:

v PS máme hezkou výstavu 
o Karlu iv. 700 let od Karla k Mi-
lošovi je trpké sebeuvědomění. 
vážně jsme takoví blbci?

twitter.com/e15news

Praha 
podle 
zahy 
Hadid
Tvář pražského masarykova 
nádraží a jeho okolí se 
během sedmi let zcela 
promění. Investiční skupina 
Penta zde vybuduje 
obchodní a kancelářský 
komplex o výměře kolem 
90 tisíc metrů čtverečních 
komerčních ploch. Stavba 
takzvaného Central Business 
Districtu, který navrhla 
světoznámá architektka 
zaha Hadid, přijde 
minimálně na 6,5 miliardy 
korun. Největší developerský 
projekt v centru města za 
posledních dvacet let by 
měl být dokončen v roce 
2023.  události / str. 4–5



n Voliče čeká obvyklý 
mix komunálních a kraj-
ských matadorů, bílých 
plášťů nebo pedagogů.

Pavel Otto
 

V honu na známé osobnosti 
z byznysu je ČSSD o něco úspěš-
nější než její úhlavní soupeř, 
hnutí Andreje Babiše. ANO před 
krajskými a senátními volbami 
spoléhalo na vlastníka Student 
Agency Radima Jančuru nebo 
majitele Koh-i-nooru Vlasti-
slava Břízu, nakonec je však 
nepřesvědčilo. Naopak socialisté 
nasadí na Plzeňsku bývalého 
generálního ředitele Škody 
Transportation Josefa Bernarda. 

Ani socialisté se však nemohou 
na kandidátkách chlubit jen ne-
okoukanými tvářemi. Stejně jako 
jiné strany musely často sáhnout 
po komunálních a krajských 
matadorech. Osvědčení politici 
převažují také u různých regio-
nálních hnutí nebo celostátního 
uskupení Starostové a nezávislí.

„Jen velice málo schopných 
lidí, kteří jsou úspěšní ve svých 
oborech, vstupuje do politiky. 
Z toho vyplývá jistá frustrace jak 

stran, tak společnosti. Proto je 
poptávka po zkušených komu-
nálních politicích,“ uvedl v roz-
hovoru pro deník E15 šéf STAN 
Petr Gazdík.

Vedle starosty Kolína Víta Ra-
kušana bude největším tahákem 
Gazdíkovy partaje ve Středočes-

kém kraji předsedkyně Úřadu 
pro jadernou bezpečnost Dana 
Drábová, od roku 2010 místosta-
rostka Pyšel. 

Překvapením je poslankyně 
ANO Martina Berdychová, která 
půjde proti vlastnímu hnutí. 
Kandiduje za Východočechy, 
partnera STAN. To bude ve 
většině regionů poprvé usilovat 
o přízeň voličů bez TOP 09.

Spekulace, že socialisté na Zlín-
sku přemluví šéfa České zbrojov-
ky Uherský Brod Lubomíra Kova-
říka, se nepotvrdily. Podnikatelé 
a manažeři, byť méně zvučných 
jmen, se objevují také na kandi-
dátkách ODS a komunistů.

Babiš přiznal, že chtěl přilákat 
více byznysmenů. „Když vidí ten 
frontální útok klasických politi-
ků, kteří parazitují na politice tak 
dlouho, je těžké je přesvědčit,“ 
prohlásil.

Už tradičně se pokusí získat 
hlasy voličů lékaři a učitelé. Za 
ANO na Olomoucku pedagog 
a praktický lékař Oto Košta, 
za TOP 09 na Plzeňsku primář 
Klatovské nemocnice Richard 
Pikner. V Moravskoslezském kraji 
povede babišovce rektor Vysoké 
školy báňské – Technické univer-
zity Ostrava Ivo Vondrák.

Mezi nejostřílenější matadory 
podzimního klání budou patřit 
Michal Hašek, Jiří Zimola a Jiří 
Běhounek (všichni z ČSSD). Poku-
sí se tak o historické prvenství – 
stát se hejtmany potřetí za sebou. 

Na nové tváře a vůbec popr-
vé i na nestraníky, mezi nimiž 
nechybí podnikatelé či starosto-
vé, naopak vsadili na Liberecku 
občanští demokraté.
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Mnichov žije
Vicepremiér Pavel Bělobrádek vytáhl ve při 
o uprchlické kvóty tradiční český trumf. „Spor 
o kvóty nám Čechům připomíná historický 
moment, totiž že se rozhoduje o nás bez nás. 
Na to jsme velmi citliví,“ řekl deníku Die Welt 
s odkazem na mnichovskou dohodu. Už jednou 
Čechům Evropa ublížila, a tak si to nesmí nikdy 
znovu dovolit. Nehledě na to, že se tím čtenáři 
podsouvá přirovnání uprchlíků k nacistické ar-
mádě, paralela nesedí. Jako „diktát“ totiž Bělob-
rádek zřejmě chápe rozhodnutí většiny ministrů 
vnitra členských zemí a jaksi mu nedochází, že 
jeho vládní kolega Milan Chovanec o kvótách 
hlasoval a během jednání ho nikdo v předpokoji 
nedržel. Současnost nám také oproti historii 
nabízí možnost se sebrat a odejít. Pokud nám 
to, že není po našem, připomíná Mnichov, 
není to německý či evropský problém, ale ryze 
český. Použil by Bělobrádek stejné přirovnání, 
kdyby mu otázky nekladla německá novinářka? 
Odborníci tomu říkají komunikační faul, mně se 
ale víc líbí výraz podpásovka. A na podpásovky 
tohoto druhu jsou zase citliví Němci. Jen měla 
paní redaktorka dost taktu, aby o tom pomlčela.

Pražský deník zavedl takzvané prodejní pytle 
a experiment – na rozdíl od očekávání autora 
těchto řádků – neskončil fiaskem. Pár kasiček 
sice zmizelo, ale lidé si tento způsob distribu-
ce zjevně oblíbili. Snad se časem přidají další 
vydavatelé a plastové krabičky budou viset na 
každém rohu jako třeba ve Vídni.

Zápisník  
Štěpána Brunera

Protagonisté dne

Marek dospiva

spolumajitel penty

Jiří ŠiMáně

Šéf travel servisu

ahmet davutoglu

turecký premiér

Investor na volných pozemcích 
kolem pražského Masarykova 
nádraží a autobusového nádraží 
Florenc postaví zcela novou čtvrť. 

str. 4 a 5

Letecký dopravce zvýšil meziroční 
zisk o 180 milionů korun na  
240 milionů. Základní kapitál 
přitom zvýšil o miliardu korun.

str. 6

Skončí ve své funkci. Důvodem 
je zjevně skutečnost, že přestal 
podléhat vlivu svého předchůdce 
a nynějšího prezidenta Erdogana.

str. 10

Hnutí ANO spoléhalo 
na vlastníka Student 
Agency Radima 
Jančuru nebo šéfa 
Koh-i-nooru Vlastislava 
Břízu. Nakonec je však 
nepřesvědčilo. 

podnikatelé se na 
kandidátky nehrnou

KaMpaň. Všechny větší strany už zahájily kampaň před podzimními krajskými a senátními volbami. ČSSD se 
vymezuje vůči ANO heslem „Stát není firma. Je to společenství lidí“. Na billboardech TOP 09 už nedominuje 
Karel Schwarzenberg. „Politika se dnes stává vyhrocenou, budeme apelovat na zdravý český rozum,“ řekl jeho 
nástupce Miroslav Kalousek. Pozitivní kampaň má podle Andreje Babiše i jeho hnutí.
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n Česká policie vidí 
riziko v bezpilotních 
prostředcích. Chce 
mít techniku na jejich 
ničení. 

Jan Pavec

Ministerstvo vnitra vyda-
lo předběžné oznámení 
o zakázce na stroj, který po-
licistům umožní eliminovat 
drony. Potenciální zájemce 
o zakázku by měl vyvinout 
a otestovat mobilní zařízení, 
které umožní zjistit přítom-
nost bezpilotního letounu, 
převzít nebo rušit jeho ovlá-
dání a v případě potřeby ho 
i zničit. Předpokládaná hod-
nota zakázky se odhaduje na 

58 milionů korun. Policisté 
„z taktických důvodů“ ne-
chtějí prozradit, jak s drony 
nakládají v současné době. 

„Policie v této oblasti 
vnímá nedostatky,“ napsal 
serveru E15.cz Jozef Bocán 
z tiskového oddělení Poli-

cejního prezidia. „Je tedy na 
místě disponovat zařízením, 
které je schopné bezpilotní 
prostředky dostat pod kont-
rolu.“ Prezidium neeviduje, 
kolikrát se policisté s bez-
pilotními letouny museli 
vypořádat. 

Drony představují celo-
světovou výzvu pro bezpeč-
nostní složky. Nizozemští 
policisté například k jejich 
odchytu trénují dravé ptáky. 
Japonci chtějí nasadit vlastní 
bezpilotní zařízení, která 
mají podezřelé drony lapat 
do velkých sítí. Také česká 
policie si minulý rok chtěla 
pořídit vlastní stroje, ale ze 
zakázky za 9,2 milionu sešlo, 
neboť chyběla provozní 
legislativa.  více E15.cz

n Příspěvky na pre-
ventivní onkologické 
prohlídky prosazuje 
v pojišťovně muž z ve-
dení nemocnice, které 
z prohlídek plynou 
příjmy.

Adéla Čabanová
 

Všeobecná zdravotní pojiš-
ťovna chce poslat ještě letos 
až padesát milionů korun na 
komplexní preventivní onko-
logické prohlídky zdravých 
lidí. Každý by mohl dostat 
proplaceno pět tisíc korun.

Momentálně takové pro-
hlídky pro zdravé samo-
plátce nabízí jen Masarykův 
onkologický ústav v Brně 
(MOÚ). Zástupce jeho ředitele 
Rostislav Vyzula je přitom 
také členem správní rady 
VZP, která bude o spuštění 
příspěvků rozhodovat.

„Je to konflikt zájmů, ale 
rozhodně nejde jen o tuto 
osobu,“ říká aktivista a práv-
ník Ondřej Dostál. Týká se to 
podle něho i jiných lékařů, 

peníze na prevenci rakoviny nemusejí  
být vydány smysluplně, varují kritici
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Hodnota  
zakázky na vývoj 

prostředku pro likvidaci 
dronů činí

58
milionů korun.

na dvou židlích. Nemocnice, v níž je Rostislav Vyzula v nejvyšším vedení, může získat více platí-
cích klientů. Vyzula o tom spolurozhoduje ve správní radě VZP. 
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kteří ovlivňují příjmy svých 
organizací.

Na placenou prohlídku  
do brněnského onkologic-
kého ústavu přichází kolem 
1900 platících pacientů ročně. 
„Pokud by byl větší zájem, bu-
deme uvažovat o otevření dal-

ší ambulance,“ uvedla mluvčí 
MOÚ Zuzana Joukalová. 

VZP se chystá proplácet 
prohlídky i v jiných komplex-
ních onkologických centrech. 
Ta ale dosud nemají podrobné 
informace. Podle vedení VZP 
není Vyzula v sebemenším 

střetu zájmů. „Role profeso-
ra Vyzuly nebyla o nic větší 
než role ostatních správních 
radních,“ uvedl mluvčí VZP 
Oldřich Tichý. S tím souhla-
sí i předseda správní rady 
pojišťovny a hejtman Kraje 
Vysočina Jiří Běhounek. Ani 

Vyzula nepociťuje střet zá-
jmů. „V MOÚ máme dostatek 
zájemců a naše preventivní 
ambulance je plně vytížena,“ 
říká.

Podle všeho se však o pří-
spěvcích ještě bude diskuto-
vat na jednání správní rady 
VZP 30. května. Pracovní 
skupina pojišťovny pro 
preventivní programy, kterou 
vede Zuzana Roithová, si před 
schvalováním vyžádala po-
drobný materiál. Chce mimo 
jiné znát metodiku vyhodno-
cení efektivity prohlídek. 

Někteří odborníci totiž 
zpochybňují, že by ploš-
né onkologické prohlídky 
zdravých lidí měly smysl. 
„Chybí důkazy, že tento typ 
prohlídky snižuje úmrtnost 
na zhoubné nádory,“ soudí 
ředitel Fakultní nemocnice 
Ostrava a šéf tamní onkologie 
David Feltl.

Také členka správní rady 
senátorka Alena Dernero-
vá neskrývá pochybnosti. 
„Pokud to nebude podložené, 
raději bych vydala peníze 
na jinou prevenci,“ uvedla 
Dernerová.  

policie hledá vývojáře 
zařízení na ničení dronů

Mládek: Se mzdami 
může OKD pomoci stát 
Pokud by OKD nedokázaly 
vyplácet mzdy a odstupné, 
převzal by to podle zákona 
stát, uvedl po jednání 
s odbory ministr průmys-
lu Jan Mládek (ČSSD). 
Do insolvenčního řízení 
těžební firmy také vstou-
pilo Krajské státní zastu-
pitelství v Ostravě. Státní 
zástupce Robert Hradišťan 
to zdůvodnil tím, že OKD 
jsou významnou firmou.  

ČSSD v kauze Altnera 
dostala exekuční příkaz
Sociální demokracie obdr-
žela další exekuční příkaz 
v souvislosti s případem 
bývalého advokáta Zdeňka 
Altnera na zhruba deset mi-
lionů korun. Podle Českého 
rozhlasu ČSSD eviduje dvě 
desítky exekučních příkazů 

na částku 25 milionů. Altne-
rovi má zaplatit celkem  
338 milionů.

Pelikán žádá zkoušky 
pro soudní znalce
Pokud soudní znalec složí 
vstupní zkoušky a splní 
jednotné požadavky, bude 
mít nárok na jmenování. 
Počítá s tím návrh, jenž 
představil ministr spravedl-
nosti Robert Pelikán (ANO). 
Jmenování znalců je teď na 
vůli předsedů krajských 
soudů.

Brusel schválil pražské 
stavební předpisy
Hlavní město může od-
blokovat pražské stavební 
předpisy. Evropská komise 
schválila jejich opravenou 
verzi. Při maximálním 
zkrácení lhůt mohou být 
účinné od 1. srpna. /čtk/

Krátce



dodala Šindelářová. Penta 
mimo jiné sází na to, že 
z Masarykova nádraží bude 
jednou odjíždět rychlodráha 
na Letiště Václava Havla. 

Budovy budou mít celko-
vou výměru kolem 90 tisíc 
metrů čtverečních komerč-
ních ploch, hlavně kanceláří. 
Bude to zdaleka největší 
developerský projekt, který 
se v posledních dvou deká-
dách v centru hlavního města 
uskuteční. Jeho výměra bude 
téměř dvakrát větší než 
v případě administrativního 
centra Florentinum, které 
Penta postavila hned naproti. 
Celkovou investici do výstav-
by odhaduje Penta nejméně 

| 4 | události

Nová čtvrť nazvaná Central 
Business District vyroste 
v několika etapách na neza-
stavěných pozemcích kolem 
Masarykova nádraží a auto-
busového nádraží Florenc. 
Po letech jednání se na jejich 
koupi Penta letos v lednu 
dohodla s Českými dra-
hami. Státní podnik 
bude mít z trans-
akce odhadem 
600 milionů 
korun.

„Vypsali 
jsme soutěž, 
kam se přihlá-
sila skutečná 
esa,“ říká spo-
lumajitel Penty 
Marek Dospiva. 
„Projekt Zahy byl jasně 
nejlepší, přesto jsme ho další 
skoro tři roky společně rozví-
jeli. Přistupovali jsme k němu 
s velkou pokorou, šance změ-
nit velkou část centra Prahy 
bývá naprosto výjimečná i po 
dlouhých desetiletích.“ 

Projekt má ambice propojit 
centrum metropole s Karlí-
nem a Žižkovem. Se Správou 

železniční dopravní cesty 
nyní Penta jedná o přemostě-
ní od komplexu směrem k uli-
cím Hybernská a Opletalova. 

Podle realitních profesi-
onálů nebudou mít tamní 
kanceláře a obchody problém 
najít nájemce. „Oblast v okolí 

Masarykova nádraží je 
posledním místem 

v centru Prahy, 
které umožňuje 

rozsáhlejší no-
vou výstavbu 
a spojí tak 
historické 
centrum 

Prahy s rozví-
jející se oblastí 

Karlína. Projekt 
nemá v centru kon-

kurenci,“ komentovala 
záměr Lenka Šindelářová 
z poradenské společnosti 
BNP Paribas Real Estate. 

Revitalizace území propojí 
podle specialistky na ko-
merční nemovitosti několik 
významných transportních 
uzlů. „Vznikne centrum, které 
snese srovnání například 
i s londýnským King’s Cross,“ 

Komplex v centru Prahy 
navrhla pro Pentu Zaha Hadid

Celkovou investici  
do výstavby odhaduje  

Penta nejméně na  

6,5
miliardy korun.

Daniel Novák

Stranu připravil

n Centrum Prahy mezi Masarykovým 
nádražím a Florencí se v příštích sedmi 
letech změní k nepoznání. Zásluhu na 
výstavbě nového komerčního komplexu 
přirovnávaného k londýnské finančnické 
čtvrti City budou mít miliardy korun 
od investiční skupiny Penta a proslulá 
světová architektka Zaha Hadid. Je to jeden 
z posledních projektů, na němž se před svým 
nedávným úmrtím podílela.

na 6,5 miliardy korun. Na 
rekonstrukci samotného Ma-
sarykova nádraží dá investor 
135 milionů. 

Dokončení první stavby 
odhaduje developer na rok 
2019, dokončení celého are-
álu pak na 2023. Jako první 
kopnou stavbaři do země 
v ulici Na Florenci. Následo-
vat bude křižovatka Hybern-
ské a Opletalovy. Naposledy 
se bude stavět u autobusové-
ho nádraží Florenc.

ZádrHel. Pro budovu těsně u autobusového nádraží Penta zatím nemá pozemek. Ten podle serveru iDnes 
patří společnosti ČSAD Praha holding. Firmy už spolu o převodu parcely jednaly, ale zatím se nedohodly.
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n Tradičním bankám 
se v letošním roce 
daří úbytek klientů 
brzdit.

Jaroslav Bukovský

Dvoumilionovou hranici 
v počtu klientů překonala 
koncem března pětice do-
mácích nízkonákladových 
bank. Jen za letošek posbíra-
ly nové banky na 128 tisíc 
klientů, tradiční zdroj příli-
vu nových zákazníků však 
začíná zadrhávat. Velkým 
bankám totiž letos zatím 
klientská základna mírně 
roste. Loni přitom velká 
jména domácího bankovní-
ho byznysu přišla o desítky 
tisíc klientů. 

„Ke značnému odlivu 
klientů z velkých bank došlo 
v okamžiku, kdy nové banky 
vstoupily na trh. Nyní se už 
velkým ústavům podařilo 
odliv zmírnit,“ vysvětluje 
Dagmar Prajzlerová z Part-
ners. „I když celkový počet 
klientů mírně klesá, daří se 
nám úbytek celkového počtu 

klientů v uplynulých letech 
zpomalovat,“ uvádí Pavla 
Hávová z ČSOB. Komerční 
banka hlásí tisícovku kli-
entů navíc, dokonce 11 tisíc 
klientů letos přibylo České 
spořitelně.

V loňském roce při-
tom klienti za tradičními 
bankami často bouchali 
dveřmi. ČSOB přišla 
o 24 tisíc klien-
tů, neslavným 
suverénem 
v propadu 
klientů se 
však stala 
Česká spoři-
telna. „Část 
odchodů je 
způsobena 
přirozenou 
fluktuací. Jako 
největší banka máme 
i nejvíc starších klien-
tů, kteří prostě umírají. 
V posledních letech v Česku 
také klesá počet účtů na 
hlavu,“ říká k úbytku 130 
tisíc klientů Kristýna Havli-
gerová z České spořitelny.

Podle analytiků roste 
množství lidí, kteří si ke 

stávajícím účtům u velkých 
bank přibírají některé 
ze služeb menších ústa-
vů. „Malé banky oslovují 
stávající klienty velkých 
bank zejména výhodnější 
nabídkou spořicích účtů. Je 
to cesta, jak si nové klienty 
zaháčkovat, a následně jim 
pak zkoušejí nabídnout 

další produkty. Někte-
ré menší banky 

jdou i cestou 
prodeje spo-

třebitelských 
úvěrů,“ 
dodává Praj-
zlerová. 

Největší 
klientský 

zásah slavily 
Fio banka a Air 

Bank, obě nabraly 
během uplynulých 

patnácti měsíců přes  
140 tisíc klientů, nízko-
nákladovou jedničkou 
nicméně zůstala koncem 
března s 574 tisíci klienty 
mBank. Klientská základ-
na vyrostla o desítky tisíc 
lidí i v případě bank Equa 
a Zuno. 

Malé banky 
zbrojí proti 
velkým rivalům

Nové banky  
v prvním čtvrtletí  

nasbíraly

128  
tisíc

klientů.

Likérka Rudolf  
Jelínek má nového šéfa 
Vizovickou likérku Rudolf 
Jelínek od května vede nový 
výkonný ředitel Vladimír 
Darebník. Šestapadesátiletý 
manažer předtím působil 
jako provozní ředitel a člen 
představenstva společnosti 
Jan Becher – Karlovarská 
Becherovka. Je také vice-
prezidentem Unie výrobců 
a dovozců lihovin. 

Nejčtenějším deníkem 
zůstává Blesk 
Nejčtenějším deníkem zůstal 
v posledních dvou čtvrtle-
tích Blesk s více než jedním 
milionem čtenářů. Druhá 

je Mladá fronta Dnes se čte-
ností 631 tisíc lidí a na třetím 
místě deník Sport, který se 
286 tisíci čtenáři na vydání 
předstihl Právo (284 tisíc). 

KKCG investuje miliardy 
do výroby metanolu v USA 
Skupina KKCG investuje 
téměř 3,8 miliardy korun do 
výstavby několika závodů na 
výrobu metanolu ve Spoje-
ných státech. První továrna 
zahájí produkci ve druhé 
polovině příštího roku. Nová 
společnost US Methanol 
má zajištěnu dlouhodobou 
dohodu o odběru a denně 
má produkovat až 500 tun 
metanolu. Zprávu zveřejnily 
Hospodářské noviny. /čtk/

Krátce

Letecký dopravce Travel 
Service loni zvýšil zisk na 
239,7 milionu korun při trž-
bách 17,5 miliardy korun. Ve 
srovnání s rokem 2014 je zisk 
vyšší o 179,7 milionu korun. 

Firma na středeční valné 
hromadě zvýšila základní ka-
pitál o jednu miliardu korun. 

Počet cestujících Travel 
Service vloni celkově vzrostl 
o pět procent na 5,7 mili-
onu cestujících. Na letech 
vypravovaných z českých 
letišť cestujících meziročně 

přibylo o 2,8 procenta na 
2,25 milionu.

Travel Service na trhu pů-
sobí od roku 1997. Je lídrem 
v charterové dopravě v ČR, 
na Slovensku a v Maďarsku, 
významný podíl má v Polsku. 
Spoluvlastní České aerolinie, 
ve kterých drží 34procentní 
podíl. Společnost patří do 
skupiny Unimex Group Jiřího 
Šimáně a Jaromíra Šmejkala. 
Necelý poloviční podíl v do-
pravci drží čínská investiční 
skupina CEFC. /čtk/

Travel service 
vydělal 240 milionů

Příznivci leTecTví si příští týden přijdou na své. Na letišti 
v Ruzyni se poprvé setkají dvě největší letadla světa, osobní 
Airbus A380 a nákladní Antonov 225 (na snímku). „Budou se po-
hybovat ve stejný čas, dokonce kolem sebe projedou na dráze,“ 
uvedla mluvčí letiště Marika Janoušková.  více e15.cz

slet oBRů
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klienTská 
žeň. Nejvíce 
klientů letos 
získala do své-
ho portfolia Air 
Bank. Agre-
sivní reklamní 
kampaň k ní 
od ledna při-
vedla 36 ti- 
síc klientů, 
o tisícovku 
méně zákazní-
ků zamířilo do 
Fio banky. ta 
se stala podle 
počtu klientů 
nízkonáklado-
vou jedničkou. 
Nejziskovější 
byla loni  
s 279 miliony 
korun součas-
ná tržní dvojka 
mBank.Fo
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n Výrobce FAP kdysi 
chrlil 10 tisíc aut roč-
ně. V současnosti jej 
drží nad vodou státní 
subvence.

David Vagaday

Automobilka Tatra by mohla 
rozšířit výrobu na Balkán. 
Jedná o převzetí srbské 
státní společnosti Fabrika 
automobila Priboj (FAP), 
kterou drží nad vodou jen 
vládní dotace. FAP v mi-
nulosti produkovala tisíce 
nákladních vozů ročně, nyní 
však patří mezi ztrátové 
podniky, které by Bělehrad 
vzhledem k dohodám s Mezi-
národním měnovým fondem 
měl prodat. 

„Ve věci podniku FAP 
probíhají jednání, ale 
rozhodnutí zatím nepadlo,“ 
potvrdil mluvčí české firmy 
Andrej Čírtek. O zájmu Tatry 
již dříve informovala srbská 
média, podle nichž delegace 
z české firmy závod poprvé 
navštívila loni. 

Termín, kdy rozhodnutí 
padne, Čírtek neupřesnil, čas 
se ale krátí. Podle zahranič-
ních zdrojů by v závěru květ-
na měla srbská vláda ukončit 
subvencování továrny.

O vstup do FAP projevilo 
v minulosti zájem několik 
investorů. Tím nejvážnějším 
byl finský výrobce Sisu Auto, 
který se jako jediný přihlásil 
do tendru srbské privatizač-
ní agentury a v květnu 2014 
s vládou podepsal memoran-

dum o převzetí části závodu. 
Zároveň slíbil, že zachová 
výrobu a dá práci 600 lidí. 
K finální dohodě ale nedošlo. 

„Stále ale věřím, že se něco 
může stát,“ řekl nedávno 
s odkazem na možný zájem 
ze strany českých, ale údajně 
i ruských kupců srbský 
premiér Aleksandar Vučič, 
jenž vinu za neutěšený stav 
podniku svaluje na minulé 
vlády. 

Vučičův kabinet se 
v rámci dohody o půjčce 
s MMF a během přístupo-
vých jednání s Evropskou 
unií zavázal, že prodá nebo 
zavře stovky prodělečných 
podniků. MMF a Brusel 
tvrdí, že reforma státních 
firem a omezování počtu 
úředníků jsou nezbytné pro 
ekonomický růst Srbska. 
Pro zemi s vysokou neza-
městnaností to jsou však 
bolestivá opatření.

FAP si prošla podobným 
vývojem jako kopřivnická 
Tatrovka. V dobách socialis-
mu to byla ohromná továrna, 
jejíž areál byl dimenzován 
na výrobu, většinou licenč-
ní, až 10 tisíc vozidel ročně. 
Kromě náklaďáků závod 
montoval i autobusy. Po roz-
padu Jugoslávie firma zažila 
dramatický pád. Produkce 
klesla na minimum a počty 
zaměstnanců se snížily ze 
sedmi tisíc na nynějších 650. 

Tatře, která na rozdíl od 
FAP už prošla privatizací 
i konkurzem, se nyní daří. 
V roce 2013 ji koupili podni-
katelé Jaroslav Strnad a René 
Matera a od té doby firmě 
rostou prodeje a loni vykáza-
la zisk 390 milionů korun.
 více e15.cz

Tatra jedná o koupi srbské automobilky

FAP spadá mezi 17 strate-
gických a dosud těžko 
prodejných státních podniků, 
které zaměstnávají přes 
20 tisíc lidí, z hlediska 
hospodaření už ale měly 
být zavřené. Kromě FAP 
jde o měděný důl v Boru, 
farmaceutickou firmu Galenika 
nebo petrochemický komplex 
v Pančevu. V dubnu se 
podařilo prodat za 46 milionů 
eur ocelárnu Železara 
Smederevo čínské HBIS.

Poklady  
bělehradu

n Stejně jako u loňské-
ho mistrovství světa 
v Praze a Ostravě oče-
kávají sázkové firmy 
mimořádnou žeň. 

Dušan Kütner

Českým hokejistům se letos 
příliš šancí na první medaili 
po čtyřech letech nedává. 
Sázkové společnosti se však 
o tržby obávat nemusí. Podle 
ankety deníku E15 očekávají 
největší hráči na tuzemském 
trhu, že lidé stejně jako loni 
prosází stamiliony až mili-
ardu korun. A to navzdory 
faktu, že loňský šampionát 
byl pro tuzemské sázkaře 
výjimečný místem konání.

„Očekáváme, že na sázky 
související s mistrovstvím 
světa lidé vsadí u Tipsportu 
zhruba půl miliardy korun, 
tedy tolik jako na šampionát 
v loňském roce,“ uvedl mluvčí 
tuzemské jedničky Lubomír 
Ježek. Částka by tak byla 
o 150 milionů vyšší než ta 
prosázená při předloňských 
zimních olympijských hrách 
v Soči, a jen o sto milionů 
nižší než u fotbalového mis-

lidé na hokej prosází 
až miliardu korun

podaří ještě navýšit,“ řekla 
mluvčí Synot Tipu Magda 
Pekařová. U Chance lidé loni 
prosázeli asi sto milionů ko-
run. „Odhadujeme, že se vy-
rovnáme loňským náběrům,“ 
podotkl hlavní bookmaker 
Chance Karel Brettschneider.

Méně optimismu sázko-
vé kanceláře vyjadřují na 
adresu případného úspěchu 
českého týmu, v němž je 
mimo jiné šestnáct nováčků. 
Hned šest sázkových kance-
láří včetně těch největších 
přiřadilo Česku až pátý nej-
vyšší kurz na získání titulu. 
V případě výhry Česka na 
turnaji by tak sázející brali 
dvanácti- až třináctinásobek 
vsazené částky. Nižší kurzy 
znamenající větší pravděpo-
dobnost mají domácí Rusko 
a loňský suverénní šampi-
on Kanada, považovaní za 
hlavní favority, a také Finsko 
a Švédsko.

Fortuna i přesto registruje 
velký zájem lidí sázet právě 

trovství světa v Brazílii před 
dvěma lety.

Také podle Synot Tipu se 
na loňském zájmu o sázení 
výrazně odrazila skutečnost, 

že se turnaj po jedenácti 
letech konal v Česku. „I přes 
atraktivní minulý ročník 
mistrovství očekáváme, že se 
nám náběr na letošní turnaj 

na českou reprezentaci. „Na 
titul našich si vsadilo 27 pro-
cent sázejících. Na druhém 
místě pomyslného žebříčku 
jsou domácí Rusové se  
24 procenty, třetí Spojené 
státy s 23 procenty a čtvrtí 
obhájci z Kanady s třinácti,“ 
uvedl hlavní bookmaker 
Fortuny Michal Hanák. 
 více e15.cz

sváTek hazardu. Hokejový šampionát se svou popularitou 
v české sázkařské komunitě pomalu blíží tomu fotbalovému.
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Kurzy na vítězství v hokejovém Ms

tipsport Fortuna synot-tip

Rusko 3,2 3,2 3,2

Kanada 3,6 3,7 3,5

Finsko 5 5,2 5,5

Švédsko 7 7 7

Česko 13 13 12

USA 15 15 16

Švýcarsko 50 50 50

Slovensko 100 80 75

pramen čtk, E15

Zápasy českého týmu

6. května ČR-Rusko

7. května Lotyšsko-ČR

9. května Švédsko-ČR

12. května ČR-Norsko

13. května ČR-Kazachstán

15. května Dánsko-ČR

17. května ČR-Švýcarsko

19. května čtvrtfinále

21. května semifinále

22. května finále a o 3. místo
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n Investoři banku při 
úpisu ocenili na 
34,8 miliardy korun, 
akcie se začíná obcho-
dovat dnes.

Jaroslav Bukovský

S cenovkou 68 korun za akcii 
dnes podle zdrojů deníku 
E15 startuje na pražské bur-
ze třetí bankovní titul Mo-
neta Money Bank. Nabídka 
akcií tak vyústila v nejnižší 
možnou částku plánovanou 

pro úpis. Banku to oceňuje 
na 34,8 miliardy korun, GE 
pak z prodeje 51procentního 
podílu získá 17,7 miliardy ko-
run. Podle analytiků budou 
akcie vzhledem k ziskovosti 
banky například vůči Ko-
merční bance zhruba 
o třetinu levnější.  

Cenové rozpětí přitom 
končilo až na částce 85 ko- 
run, což by zvýšilo cenu pro- 
dávaného podílu o bezmála 
pět miliard korun. „Otázka 
výhodnosti prodeje přes bur-
zu je především otázkou, jest-
li existují jiné reálné varianty 

prodeje. A v tomto případě 
se zatím jeví, že dosavadní 
akcionář si příliš vybírat 
nemohl,“ komentuje cenu 
akcie analytik Cyrrusu Marek 
Hatlapatka. GE nabídla k pro-
deji přes burzu 260 milionů 
kusů akcií Monety.

Dosažené ocenění banky je 
zároveň zhruba o deset pro-
cent níže, než částka, o níž 
se letos spekulovalo jako 
o nabídce čínského investora 
CEFC. Pro investory může jít 
o relativně atraktivní artikl. 
„Ocenění v poměru k účetní 
hodnotě firmy nabízí pro in-

vestory zajímavý, skoro tře-
tinový diskont ve srovnání s 
akciemi Komerční banky při 
obdobné návratnosti vlast-
ního kapitálu. Tento diskont 
částečně reflektuje vyšší 
rizikovost, například vyšší 
poměr úvěrů ke vkladům, ale 
také standardní diskont po-
žadovaný investory v rámci 
IPO,“ uvádí analytik České 
spořitelny Petr Bártek.

Experti ještě v předvečer 
ocenění sázeli spíše na vyšší 
dosaženou cenu. „Očeká-
val jsem upisovací cenu 
na horním okraji původně 

moneta vstupuje na burzu 
za nejnižší možnou cenu

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,708

Čína 1 3,632

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,597

Japonsko 100 22,060

Kanada 1 18,432

Maďarsko 100 8,639

Norsko 1 2,907

Polsko 1 6,111

Rusko 100 36,012

Švédsko 1 2,920

Švýcarsko 1 24,532

Turecko 1 8,151

USA 1 23,628

Velká Británie 1 34,275

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 5. 5. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 64,70 -1,22

ČEZ 448,00 1,36

Erste Bank 647,20 -0,28

Fortuna 88,00 -0,45

Kofola 414,90 -0,86

KB 4624,00 -2,34

O2 CR 235,00 0,17

Pegas 803,00 0,29

Philip Mor. ČR 12 386,00 1,34

PLG 205,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 188,00 0,00

VIG 527,00 1,54

Celkový objem (v tisících korun) 712 279,30

Akcie na pražské burze 5. 5. 2016 

Do estonské taxi aplikace 
Taxify investoval fond BOLT 
telekomunikační firmy O2. 
Díky strategickému partner-
ství s O2 získá Taxify přístup 
také k datům této společ-
nosti. To jí umožní efektiv-
nější poskytování služeb 
i cílenější oslovování nových 
uživatelů. Výši investice ani 
jedna ze stran nezveřejnila.

„Startupový akcelerátor 
BOLT jsme na podzim roku 
2015 zakládali s tím, že jsme 
chtěli podpořit výjimečné 
technologické projekty 
a chtěli jsme umožnit jejich 
rozvoj. Aplikace Taxify 

přesně odpovídá tomuto 
přístupu,“ uvedl vedoucí 
BOLT Jakub Minařík.

Aplikace Taxify vznikla 
v roce 2013 jako projekt 
Markuse Villiga, který v té 
době dokončoval střed-
ní školu a chystal se na 
vysokoškolské studium. 
V domovském Tallinnu 
mu ovšem chyběla apli-
kace umožňující snadné 
objednání taxi. Rozhodl se 
ji proto vytvořit. Od té doby 
se mu podařilo vstoupit na 
deset převážně evropských 
trhů a od srpna 2015 posky-
tuje služby i v Česku. /čtk/

o2 investovala do 
taxi aplikace taxify 

oznámeného intervalu. To, 
že upisovací rozpětí je nižší, 
může souviset s vývojem 
hospodaření v prvním čtvrt-
letí,“ spekuluje nezávislý 
akciový analytik Petr Hlino-
maz. Kvartální hospodaření 
zatím banka nepublikovala. 
„Na druhé straně by nižším 
oceněním při úpisu mohl 
zůstat větší prostor pro růst 
kurzu v budoucnu,“ dodává 
Hlinomaz. 

Cenové rozpětí 
přitom končilo až 
na částce 85 korun, 
což by zvýšilo cenu 
prodávaného podílu 
o bezmála pět 
miliard korun.

ruská 
ekonomika se 
dále propadá 
Ruský HDP se v prvním čtvrt-
letí podle odhadů meziročně 
snížil o dvě procenta. Tamní 
centrální banka míní, že by se 
pokles měl ve druhém čtvrtle-
tí zpomalit na 1,0 až 1,5 pro- 
centa. V loňském roce se rus-
ký HDP propadl o 3,7 pro- 
centa. Zaznamenal tak nej- 
výraznější pokles od roku 
2009, kdy světovou ekonomi-
ku svírala globální finanční 
krize./čtk/

Čisté výnosy největšího čín-
ského internetového prodejce 
Alibaba Group vzrostly 
v posledním čtvrtletí meziroč-
ně o 39 procent na 24,2 mi- 
liardy jüanů (87,5 miliardy 
korun). Přispěl k tomu hlavně 
silný nárůst celkové hodnoty 
prodaného zboží. Čistý zisk 
firmě vystoupil na 5,3 mili-
ardy jüanů, takřka dvojná-
sobek úrovně 2,9 miliardy 
jüanů dosažené o rok dříve. 
V přepočtu na akcii firma vy-
dělala 3,02 jüanů, což je však  
méně, než se čekalo.

AliBABA ProsPeruje
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Sázkové společnosti Fortuna 
Entertainment Group klesl 
v prvním čtvrtletí provozní 
zisk EBITDA meziročně 
o 37,1 procenta na 4,6 mi-
lionu eur. Objem přijatých 
sázek stoupl o 26,3 procenta 
a překročil tak hranici čtvrt 
miliardy eur. Jde o předběžné 
neauditované konsolidované 
výsledky. Významný pokles 
provozního zisku Fortuny 
je v souladu s očekáváním 
většiny analytiků.

„Náš provozní zisk vyjád-
řený hodnotou EBITDA byl v 
meziročním výsledku ovliv-
něn zvýšením sazby sázkové 
daně v České republice 
nepříznivým vývojem marží 
zejména v únoru a plánova-
ným růstem provozních ná-
kladů na podporu budoucích 
růstových příležitostí,“ uvedl 
generální ředitel Fortuna 

Entertainment Group Per 
Widerstrom.

Analytici, které ČTK 
oslovila, očekávali meziroční 
propad provozního zisku 
o 16 až 40 procent zhruba 
na 120 až 167 milionů korun. 
„Naplní-li čísla naše odhady, 
bude propad EBITDA vý-
razně vyšší, než je celoroční 
výhled managementu,“ 
řekl ve středu analytik J&T 
Banky Milan Lávička. Vedení 
Fortuny oznámilo, že letos 
předpokládá pokles provoz-

ního zisku o 10 až 15 procent.
„Velkou roli hraje i vysoká 
srovnávací základna z loň-
ska, kdy Fortuna ještě během 
ledna a února vybírala ma-
nipulační poplatek z on-line 
sázek na Slovensku,“ uvedl 
analytik společnosti Cyrrus 
Jiří Šimara. Mnozí pak připo-
mínají, že se do konce roku 
díky sportovním akcím jako 
evropský fotbalový šampio- 
nát a olympiáda v Brazílii 
podaří slabší výsledky z prv-
ního čtvrtletí vylepšit. /čtk/

Fortuně klesl provozní 
zisk o více než třetinu
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V České republice došlo 1. ledna 2016 ke změně zdanění sázkové  
a loterijní činnosti, což znamená zvýšení sázkové daně jak 
u kurzového sázení, tak u loterie z dvaceti procent na 23 procent. 
Fortuna odhaduje, že změna ve zdanění bude mít negativní dopad na 
celoroční hodnotu EBITDA kolem dvou milionů eur.

osudová 
změna

Ceny potravin znovu mírně rostly

Světové ceny potravin v dubnu potřetí za sebou mírně 
stouply. Zůstávají však o deset procent níže než před rokem 
a více než třetinu pod historickými maximy roku 2011. 
Hodnota indexu FAO, který sleduje ceny obilnin, rostlin-
ných olejů, mléčných výrobků, masa a cukru na trzích, se 
minulý měsíc zvýšila o 0,7 procenta na 151,8 bodu. 

Čína dá miliardy do letecké infrastruktury

Čína plánuje investovat do infrastruktury letecké dopravy 
v letošním roce 77 miliard jüanů (282 miliard korun). Nové 
investice zajistí výstavbu 11 nových letišť, dalších 52 letišť 
by mělo projít modernizací, sdělil čínský úřad pro civilní 
letectví. Zatímco ve většině zemí světa mají vzdušný 
prostor v nízkých výškách pod kontrolou civilní dispečeři, 
v Číně ovládá celý vzdušný prostor armáda, která civilním 
přepravcům neumožňuje létat přes některé oblasti.

Farmaceutická firma Merck zvýšila zisk

Americké farmaceutické společnosti Merck & Co. vzrostl 
v prvním čtvrtletí letošního roku čistý zisk o 18 procent 
na 1,13 miliardy dolarů. Firmě pomohlo snížení nákladů 
a vyšší prodej jejích léků na cukrovku a srdeční choro-
by. Celkové tržby se snížily o procento na 9,31 miliardy 
dolarů. Důvodem byl silný dolar. Tržby v USA ve čtvrtletí 
stouply o sedm procent na 4,22 miliardy dolarů, v cizině 
se naopak o sedm procent snížily na 5,09 miliardy dolarů. 
Prodej léků na předpis se snížil o dvě procenta. /čtk/

Krátce

NISSAN JUKE
CENA OD 299.000 Kč* 

NISSAN QASHQAI
CENA OD 384.900 Kč*

NISSAN X-TRAIL
CENA OD 563.900 Kč*

S POHONEM ALL-MODE 4x4-i 
ZDARMA

* Ceny se vztahují k výbavě vozu VISIA. Pohon 4x4 zdarma platí pro výbavy Acenta a Tekna. Sleva 80 000 Kč je kombinací slevy 30 000 Kč a  hodnoty pohonu 4x4 (50 000 Kč). Sleva se vztahuje 
k modelu X-trail a výbavě Tekna. Zobrazení jsou pouze ilustrativní. Data a údaje uvedené v  této reklamě jsou určené výlučně k  informačním účelům a nemohou být považovány za návrh smlouvy. Nabídka 
je platná pro smlouvy se zákazníky uzavřené do  vyprodání zásob. Nissan Juke: kombinovaná spotřeba: 4,0–7,4 l/100km, kombinované emise CO2: 104–169 g/km, Nissan Qashqai: 3,8–6,0 l/100 km,  
99–138 g/km, Nissan X-Trail: 4,9–6,4 l/100 km, 129–149 g/km.

Oty Peška 2662, Kladno, tel.:  312 245 264, 602 315 088
Lidická 211, Jeneč u Prahy, tel.:  233 901 339, 724 885 805, hot line: 602 208 671

AUTO ZRUCKÝ
VÁŠ DEALER NISSAN

www.zrucky.cz
prodej@autozrucky.cz

NOVÉ CROSSOVERY NISSAN  
NYNÍ V LIMITOVANÉ EDICI STYLE
SE SLEVOU AŽ 80 000 KČ A ZIMNÍMI PNEU ZDARMA
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n Státem ostře dozoro-
vaná turecká média už 
několik dní otevřeně 
psala o možné rezig-
naci premiéra Davu-
toglua i o důvodech. 
Předseda vlády přestal 
podléhat vlivu svého 
předchůdce a prezi-
denta Erdogana.

Zdeněk Pečený

Turecký premiér Ahmet 
Davutoglu ve své funkci 
končí. Jak oznámily turecké 
sdělovací prostředky, politik 
už nebude kandidovat na 
předsedu vládnoucí Stra-
ny spravedlnosti a rozvoje 
(AKP) při volbě, jež se bude 
konat na mimořádném sjez-
du strany 22. května. Potom 
už 57letý politik podle taměj-
ších pravidel automaticky 
přijde o funkci šéfa vlády.

Podle tureckých médií sto-
jí za Davutogluovým pádem 
jeho odklon od prezidenta 
Recepa Tayyipa Erdogana. 
Neshody mezi oběma muži 
vyplouvají na povrch po týd-
nech spekulací. Erdogan sám 
si přitom před dvěma lety 
Davutoglua vybral, aby ho 
nahradil v čele AKP a v pre-

miérském křesle poté, co se 
nechal zvolit prezidentem. 

Davutoglu dnes nemůže 
svému bývalému mentorovi 
přijít na jméno od doby, co se 
Erdogan netají svým zámě-
rem změnit tureckou ústavu 
a udělat z Turecka prezident-
skou republiku, čímž by si 
přihrál většinu moci.

„Erdogan je rozhodně 
nejvýraznějším tureckým 
politikem od dob zakladatele 
moderního Turecka Mustafy 
Kemala Atatürka,“ říká turec-
ký korespondent BBC Mark 
Lowen. „Po 11 letech v premi-
érském křesle se nechal zvolit 
prezidentem, ale v premiér-
ském systému je jeho nová 
role převážně ceremoniální. 
Velmi ambiciózní Erdogan 
chce ale systém změnit na 
prezidentský, protože to – 
podle jeho slov – Turecku 
umožní fungovat efektivněji.“ 

Zhoršující se vnitropoli-
tická situace přichází v době 
zvyšujícího se tlaku, aby 

Turecko urovnalo konflikt se 
Stranou kurdských pracu-
jících. Země se také potýká 
s útoky IS a přílivem uprchlí-
ků ze sousední Sýrie a Iráku. 

Vývoj na turecké politic-
ké scéně zaskočil hlavně 
činitele EU, pro kterou byl 
Davutoglu v posledních 
měsících hlavním vyjedná-
vacím partnerem při řešení 
migrační krize. Jeho konec ve 
funkci tak vrhá nejistotu na 
budoucnost dohody Turecka 
s Evropskou unií. Le Monde 
uvádí, že spory mezi oběma 
politiky vypukly právě kolem 
migrační dohody. Davutoglu 
s Erdoganem ani neprobíral 
základní body vyjednávání 
s Bruselem, ať již šlo o poža-
davek na bezvízový styk či na 
zpětné přijímání blízkový-
chodních uprchlíků, kteří se 
z Turecka dostali do Řecka.

Spekuluje se, že Erdogan 
a jeho okolí se začali obávat 
rostoucí popularity premié-
ra, jenž byl mimo jiné proti 
pronásledování novinářů 
kritizujících vládu a hlavně 
prezidenta. Zrušení vízové 
povinnosti je toužebným 
přáním mnoha tureckých 
obyvatel. Podle tureckého 
deníku Cumhuriyet ros-
te Davutogluovi podpora 
i v turecké armádě, v tajných 
službách a mezi diplomaty.

Turecký premiér 
ahmet Davutoglu 
ve své funkci končí

Sto kusů 
geniality
Po Monetovi a jeho přátelích, 
Leonardovi, Rembrandtovi 
a dalších světových veli-
kánech zavítal konečně do 

Budapešti i Pablo Picasso. 
Přijel v utajení, desítky jeho 
děl dovezli v neoznačených 
kamionech především z „do-
movského“ pařížského Musée 
National Picasso, ale i z Jeru-
zaléma, Basileje, Stuttgartu 
či třeba Moskvy. Dokonce 
ani v pořádající Maďarské 
národní galerii nevěděli, kdy 
a jak obrazy dorazí. Přesto se 
za ně maďarský stát zaručil 
v přepočtu zhruba dvaceti mi-
liardami korun. Teď jsou tady 
a každému přístupné. Spolu 
se třemi malbami z maďar-
ského Muzea krásných umění 

jich je celá stovka, kromě 
pláten i několik soch. Výběr je 
to úžasný, protože postihuje 
celou téměř osmdesátiletou 
Picassovu tvorbu. Od realis-
tického oleje bosé dívky ze 
štětce 14letého chlapce, který 
ještě sotva mohl mít předsta-
vu o kubismu, surrealismu, 
o dvou světových válkách, 
modelkách vysmívajících se 
nejbujnějším představám či 
nablýskaném světě matado-
rů plném strachu a smutku. 
Snaha Maďarské národní 
galerie prezentovat umělco-
vo celoživotní dílo alespoň 

několika obrazy typickými 
pro každé jeho tvůrčí období 
je naplněna beze zbytku. Tolik 
Picassových děl pohromadě tu 
ještě nebylo a milovník umění 
by musel nalétat tisíce kilome-
trů, aby je všechna viděl. Tato 
„donáška do domu“ by měla 
podle předběžných odhadů do 
konce července, dokdy je tato 
pětihvězdičková výstava na 
kopci nad Dunajem otevřená, 
přilákat na tři sta tisíc lidí. 
Podle obvykle velmi dobře in-
formovaných kruhů se přitom 
počítá i s Čechy, Moravany 
a Slezany.

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek

Řecko od začátku roku vrátilo do Turecka a dalších zemí 
asi 6800 uprchlíků. Jen za duben odkázali Řekové do zemí 
původu 1694 běženců, nejvíce z nich do Albánie, Pákistánu 
a Maroka. Migrantů nadále přicházejících do Řecka v poslední 
době díky dohodě unie s Tureckem výrazně ubývá. Počet bě-
ženců, kteří do jihoevropské země z Turecka dorazili v dubnu, 
klesl na 3469. Ještě měsíc předtím jich přitom bylo 26 971. 

PŘíliv slábne
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o studiích 
medicíny 
rozhodne los 

Lékařské fakulty v paříž-
ské oblasti nemají dost 
kapacit pro přijetí všech 
zájemců o studium medi-
cíny. Ze 14 tisíc zájemců na 
celonárodní úrovni se více 
než osm tisíc chce dostat 
právě tam. O 7500 studij- 
ních míst pro příští školní 
rok se tak mezi uchazeči 
bude losovat a kolem šesti 
stovek z nich pak bude 
přesměrováno jinam. /čtk/

Spekuluje se, že 
Erdogan a jeho okolí 
se začali obávat 
rostoucí popularity 
předsedy vlády.
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n Solární panely jsou 
dobré v teplých kra-
jích. Vlády Velké Bri-
tánie je subvencovaly 
navzdory doporuče-
ním znalců, protože je 
prosazovali poslanci 
a solární lobby. Tako-
vé je svědectví exper-
ta, který pro tamní 
vlády pracoval.

Větrné turbíny a solární 
panely jsou pro země, jako 
je Británie, mrháním penězi, 
řekl bývalý vědecký poradce 
britské vlády David MacKay 
ve svém posledním rozhovo-
ru, který poskytl minulý mě-
síc několik dní před smrtí.

Pokud chce Británie spo-
lehlivé dodávky nízkouhlíko-
vé energie i po zimní období, 
kdy slunce nesvítí a vítr 
často nefouká, jsou zařízení 
pro větrnou a solární energii 
zbytečná, řekl MacKay, 
který byl do roku 2014 pět let 
hlavním vědeckým porad-
cem ministerstva energetiky 
a změny klimatu. V této roli 
se snažil vyhýbat podpoře 
konkrétních řešení, v roz-
hovoru však podle webové 
stránky listu Daily Telegraph 
vydal své první doporučení 
„racionálního postupu pro 
Británii“. „Možná že když se 
mi krátí čas, měl bych to říci 
zcela otevřeně. Británie chce 
řešení s nulovými emisemi, 
ale přitom takové, které 
funguje i v zimě.“

Navíc vzhledem k obavám 
britské veřejnosti o ceny 
energie „by se měla hledat 
řešení s nízkými náklady“.
„Pokud chceme optimali-
zovat náklady a chceme, 
aby to fungovalo v zimě, 
i když nebude celý týden vítr 
a samozřejmě ani slunce, je 
rozumné zaměřit se na za-
chycování a ukládání oxidu 
uhličitého z uhelných nebo 
plynových elektráren, což 
svět stejně potřebuje, a také 
na jádro,“ zformuloval své 
poselství vědec

Co se týče příspěvku 
větru a slunce, ten by měl být 
v Británii „takřka nulový“, 
řekl MacKay. S těmito zdroji 
by podle něho pouze zbyteč-
ně vzrostly náklady celého 
systému. /čtk/

obnovitelné zdroje nejsou 
pro nás, řekl britský vědec

 www.e15.cz
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Pracovní agentury na Slo-
vensku po zpřísnění pravidel 
jejich podnikání začaly ob-
cházet místní zákony zaklá-
dáním společností v Česku, 
které převzaly slovenské 
zaměstnance. Vyplývá to 
z vyjádření státního tajemní-
ka slovenského ministerstva 
sociálních věcí Branisla-
va Ondruše. Omezit 
podobné případy 
by měl zákon, 
který začne 
platit v červ-
nu a který 
upraví vysílání 
pracovníků fir-
mami se sídlem 
v EU k práci na 
Slovensko. 

„Člověk z Nových 
Zámků, který nějaké ob-
dobí pracoval v elektrotech-
nické firmě, ze dne na den 
přestal být zaměstnancem 
(slovenské) agentury a stal se 
zaměstnancem české firmy. 
Takoví pracovníci zůstali 
pracovat na původním 
místě, ale již byli vyslanými 
pracovníky české firmy,“ řekl 

Ondruš k praktikám pracov-
ních agentur. Odhadl, že tak 
pracuje na Slovensku něko-
lik tisíc Slováků s bydlištěm 
v zemi pod Tatrami.

Motivací pro zmiňovanou 
změnu sídla bylo patrně 
zavedení tvrdších pravidel 
pro podnikání pracovních 

agentur na Slovensku, 
které poskytují 

pracovníky do 
různých firem, 

a také zatí-
žení příjmů 
z pracovních 
dohod povin-
nými odvody.

V Česku se 
z dohod o pro-

vedení práce 
s měsíční odmě-

nou do 10 tisíc korun 
neplatí zdravotní ani sociál-
ní pojištění. „Zaměstnanci, 
kteří žijí a pracují celý život 
na Slovensku, jsou zaměst-
naní v české firmě, a to jen 
proto, že když jsou zaměst-
naní na dohodu o provedení 
práce, tak z příjmu neplatí 
odvody,“ uvedl Ondruš. /čtk/

Slovenské pracovní 
agentury obcházejí 
zákony přes česko

V Česku 
se z dohod 

o provedení práce 
s měsíční odměnou do

10 tisíc
korun neplatí zdravotní 

ani sociální 
pojištění.

Izraelci útočili v Gaze 
na základny Hamasu
Izraelská armáda podnik-
la v noci na čtvrtek letecké 
údery na čtyři základny 
palestinského hnutí Ha-
mas v Pásmu Gazy. Podle 
Izraelců odtud Hamas 
ostřeluje izraelské území 
z minometů a raketami. 

Solana: Maďarsko 
dneška by v EU nebylo 
Kdyby současné Maďarsko 
mělo znovu vstupovat 
do EU, bylo by odmítnu-
to. Míní tak někdejší šéf 
unijní diplomacie Javier 
Solana. Dnešní Maďarsko 
a Polsko podle něj trpí 
„epidemií nacionalismu“.

Nejvyšší soud Brazílie 
zbavil funkce Cunhu 
Brazilský Nejvyšší soud 
dočasně zbavil funkce 
předsedu dolní parla-
mentní komory Eduarda 
Cunhu. Ten čelí obvinění, 
že se snažil bránit vyšetřo-
vání z korupce, které je 
proti němu vedeno, a za-
strašoval poslance. Cunha 
je považován za vůdce od-
půrců prezidentky Dilmy 
Rousseffové. /čtk/

Krátce
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Tvář dne 

 Nikdo nikdy neslyšel a ani neuslyší 
z mých úst ani z mé mysli jediné 
slovo proti našemu prezidentovi,

řekl ke své ohlášené rezignaci 
turecký premiér Ahmet Davutoglu
str. 10
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Kulturní válka 
o cigarety  
a alkohol
Dnes bude ve sněmovně 
pokračovat projednávání 
„protikuřáckého“ zákona, 
který se ve skutečnosti týká 
i prodeje alkoholu a obecně 
regulace životního stylu 
české populace. V konečném 
důsledku pak osobní svobo-
dy volby.

Z většiny médií slyšíme, že 
za předkládaným zákonem 
ministerstva zdravotnictví stojí 
požadavky EU. Není to pravda. 
To, co před několika měsíci 
předložil ministr zdravotnictví 
Němeček, je mimořádně tvrdá 
norma, která Česko posouvá do 
těsného závěsu za protestant-
ské země severu Evropy, známé 
svým „vymítáním neřestí“.

V oblasti kouření zákon 
vytlačuje ty, kdo holdují 
klasickým i elektronickým 
cigaretám, z restaurací, barů, 
kaváren i čajoven, zakazuje 
kouření na veřejných akcích 
typu koncertů, tanečních zá-
bav a hudebních festivalů. Co 
se týče alkoholu, bude muset 
být v každé hospodě jeden 
nealko nápoj levnější než pivo 

a na sportovních akcích by 
nesmělo být prodáváno nic 
silnějšího než desítka. Počítá 
se, že oběťmi nového zákona 
se stanou některé provozovny 
v menších městech a na vesni-
cích a také až čtvrtina čajoven 
kvůli zákazu vodních dýmek.

Vládní návrh vyvolal svým 
prohibičním charakterem 
velkou diskuzi. Právě proto 
dnes v parlamentu leží neuvě-
řitelných 220 pozměňovacích 
návrhů, z nichž 53 podpořil 
i sněmovní  zdravotní výbor. 
Výsledná podoba zákona je 
tedy zatím otevřená. Nikdo 
ovšem nepochybuje, že za pár 
let přijde další novela novel, 
která zakáže kouření kom-
pletně a přistoupí na švédský 
model zdanění alkoholu.

Už tento zákon svou razan-
cí dává vzpomenout na ame-
rický zákon o prohibici z roku 
1919, který prosadila skupina 
sufražetek s vysoce morálním 
argumentem, že muži by 
neměli část své mzdy propíjet. 
Výsledkem byl raketový 
vzestup mafiánských struktur 
zajišťujících nelegální výrobu 
a distribuci alkoholu. Vznikla 
kultura „speakeasy“ barů, 
kam se vstupovalo po vyslove-
ní hesla. Tuhle éru dnes v Pra-
ze připomíná Suterén bar, kde 
se – jako vzpomínka na časy 
prohibice – podává alkohol 
v hrnečcích na kávu. Přejdou 
za pár měsíců do podobných 
režimů dnešní kuřácké bary 
a skončí tak i ty, kde se prodá-
vá alkohol? Dost možná.

Protikuřácký zákon není 
výsledkem úletu skupiny 
zdravímilovných úředníků. 
Je to jedna bitva ve velké 
kulturní válce, kterou už tři 
desetiletí na Západě vedou 
elity proti „neuvědomělé“ vět-
šině populace. Po letech, kdy 
nositeli represivních zákonů 
byla krajní levice a krajní 
pravice, vstoupil na scénu 
fenomén autoritářství středu. 
Tedy lidí, kteří se politicky re-
krutují ze standardních stran 
a hnutí a kteří se rozhodli 
změnit kulturní vzorce chová-
ní lidí restriktivními zákony. 
Tímto zákonem to rozhodně 
nekončí.
 
Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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n Další superhrdin-
ská akce Kapitán 
Amerika: Občanská 
válka docela povedeně 
otevřela novou fázi 
marvelovských ko-
miksových adaptací.

Iva Přivřelová

Kdo potřebuje na plátně su-
perhrdiny vydavatelství DC, 
když stále existují ti z Mar-
velu? Třetí samostatný film 
o Kapitánu Amerikovi svolal 
do kina většinu Avengers, 
chybí jen Thor a Hulk, zato 
se poprvé připojí Černý pan-
ter a Spider-Man. Předchozí 
pavoučí muži jako by ne-
existovali, navazuje se jen na 
děje z předchozích Avengers 
filmů. Zápletka připomíná 
nedávný konkurenční titul 
Batman v Superman: Úsvit 
spravedlnosti. I tady svět 
i sami hrdinové začali řešit 
vedlejší civilní ztráty při 
svých superakcích. Na rozdíl 
od hrdinů DC ti z Marvelu 
u vzájemných výměn názorů 
a pěstí působí o dost méně 
hloupě a nudně.

Kapitán Amerika 3 se 
dokonce opět snaží o drama 

s politickým přesahem. Až 
na to, že jak úvodní debatu 
o zodpovědnosti a kontrole 
Avengers, která velmi dlouho 
film rozjíždí, tak závěrečný 
emotivní střet Kapitána  
s Iron Manem tvůrci vzápětí 
rychle opustí a snadno vyře-
ší. A ještě je jasné, komu fan-
dí, aby mohli dál pokračovat 
natáčet filmy o velkolepě 
bojujících superhrdinech.

Těmi tvůrci jsou pořád 
titíž scenáristé i režiséři jako 
u Kapitána Ameriky 2, kde 
se Steve Rogers dozvěděl, 
že jeho nejlepší kamarád 
z druhé světové Bucky se stal 
zimním vojákem Hydry.  
V Občanské válce ho ko-
nečně najde. Jejich vztah je 
jednou z příčin rozštěpení 
Avengers. O to víc vadí, že 
Buckyho představitel je 
tak málo zapamatovatelný. 
Dost nenápadný (víceméně 
záměrně) je i padouch  
v podání Daniela Brühla. 
I ten zapadá do hlavního 
tématu o ničivosti pomsty  
a nevyhnutelnosti násled-
ků, hlavní bitva tu nicméně 
probíhá mezi Kapitánem 
a Iron Manem, nejdřív mezi 
jejich názory, poté jejich ka-
marády, nakonec mezi nimi 
samotnými. A ta stojí za to.

Režírující bratři Russoové 
sice opět akci rádi stříha-
jí s nepřehledně častým, 
zběsilým trháním, snímek 
ale není souboji a honičkami 
přehlcený. Navíc v hromadné 
rvačce superhrdinů je díky 
nováčkům čas i na hlášky. Na 
rozdíl od Návratu prvního 
Avengera, Občanská válka 
nezapomněla na humor. Pře-
devším mladý Spider-Man 
své promo využil dokonale  
a nabuzuje na vlastní dobro-
družství, které film slíbí  
v potitulkové scéně. 

Třetí Kapitán Amerika, 
který načal takzvanou třetí 
fázi marvelovské filmové 
řady, i se svou natahovanou 
a neúplně propracovanou zá-
pletkou také neunavuje stále 
týmž obsahem.  
I ve světě Avengers se mohou 
na chvíli měnit vztahy.

Autorka je spolupracovnicí redakce

n Newjerseyská 
hiphopová formace 
Dälek se vrací v ob-
měněné sestavě na 
výsluní. Novinka 
Asphalt for Eden zní 
jako předchozí desky.

Stanislav Šulc

Jen málo kapel přišlo v no-
vém miléniu se zcela novým 
zvukem. Američtí hiphopeři 
Dälek mezi tu hrstku patří 
díky svému mixu industri-
álního hluku, ambientních 
ploch a hiphopových beatů. 
Trojice alb Absence, Aban-
doned Language a Gutter 
Tactics bude jednou pova-
žována za klasiku. Unikát-
ního zvuku se však všichni 
přejedli a Dälek se de facto 
rozpadli. Po sedmi letech se 
vrací MC Dälek (občanským 
jménem Will Brooks) s no-
vými kolegy a posluchačům 
servírují novinku Asphalt 
for Eden. Pokud měl odchod 
producentského mága Alapa 
Momina (neboli Oktopuse) 
přinést změnu zvuku, na 
novince to naštěstí i bohužel 
není vůbec poznat.

U Dälek tak je i po sedmi 
letech stále vše při starém, 
což posluchač novinky po-

cítí od prvních tónů skladby 
Shattered. Klasické hipho-
pové beaty doprovází hučení 
továrních linek a brzy se 
připojuje mimořádný vokál 
samotného Däleka. A to vše 
pokračuje ve většině skla-
deb s větší i menší mírou 
variability.

Výraznější změnou oproti 
předchozí tvorbě tak je 
ještě větší zastření Dälekova 
hlasu, který klasicky popisu-
je temné vize přítomnosti 
i budoucnosti. A největší 
novinkou je zařazení ryzí 
instrumentálky 6db, která 
uvozuje závěrečnou, poklid-
nější část desky.

Hodnocení celku? Opti-
kou konkurence je Asphalt 
for Eden další velkou  
hiphopovou nahrávkou, kte-
rá válcuje většinu letošních 
konkurentů. Optikou tvorby 
Dälek však již tolik nadšení 
novinka nevzbuzuje. Největ-
ším dílům americké skvadry 
se prostě nevyrovná. Ale 
snad Dälek zase přijedou do 
Čech, protože jejich koncer-
ty patří k tomu nejlepšímu, 
co v klubu můžete zažít.

Superhrdinové  
se poperou  
v Občanské válce

Tipy

HBO • 20.00

chAppie

Příběh policejního robota 
jménem Chappie, který získá 
schopnost samostatného 
myšlení a cítění. Snímek 
natočil talentovaný Neill 
Blomkamp.

Kapitán Amerika: Občanská válka

(komiksový, USA, 148 minut)
Režie: Anthony Russo, Joe Russo
Hrají: Chris Evans, Scarlett 
Johanssonová, Robert Downey Jr.
Premiéra: 5. května
Hodnocení: 70 %

Dälek: Asphalt for Eden

Vydavatel: Profound Lore, 2016
Hodnocení: 70 %
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Dälek zpátky  
v temném hluku
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histOriE

Plzeň opět oslavuje 
osvobození Američany

Jako jediné z velkých měst 
v Česku si Plzeň každo-
ročně připomíná osvobo-
zení americkou armádou 
v květnu 1945. Oslavy trvající 
ode dneška do neděle letos 
zahrnují i novinku, jízdu 
historické vojenské techniky 
a veteránů Ride of Freedom. 
Nahradí tradiční Convoy  
of Liberty, který je vyhrazený 
jen pro velké výroční oslavy. 

lázEňství

Luhačovice otevřou 
a posvětí prameny

Velkým svátkem v morav-
ských Lázních Luhačovice se 
stane obřad otevírání a svě-
cení pramenů konající se do 
neděle. Prameny a lázeňské 
stavby se stanou kulisami 
divadelních a folklorních 
vystoupení, lázně ožijí kroji 
a secesními kostýmy. Pořádá 
se také jarmark a přehlídka 
historických automobilů 
a kol.

OslAvy

Na Karlák na oslavy 
narození Karla IV.

Praha 2 se připojuje k osla-
vám 700. výročí narození 
Karla IV. velkou sobotní 
slavností „Všechno nejlepší, 
Karle IV. – Open Air na Kar-
láku“. Koná se symbolicky 
na Karlově náměstí, které 
panovník založil. Program 
zahrnuje koncerty, divadelní 
vystoupení, šermířské sou-
boje i středověké tržiště se 
stánky s jídlem a pitím.

spOrt

Cyklisté otevřou  
trasu Brno–Vídeň

Sladké přivítání chystají 
hospodyně z Hevlína pro 
cyklisty, kteří se tam sjedou 
v sobotu na zahájení sezony 
na cyklotrase Brno (od haly 
Rondo) – Vídeň. V kuchyních 
jim kynou tvarohové koláče 
a budou tahat i těsto na 
jablečný štrúdl. V Hevlíně na 
trase čeká cyklisty odpoči-
nek i mažoretky z Velkého 
Karlova a kapela Granit.

gAstrONOmiE

Na perníkové  
slavnosti do Pardubic

Již popatnácté jsou v neděli 
na pardubickém zámku 
připraveny Slavnosti per-
níku. Každé dítko si tam 
může uloupnout z perníko-
vé chaloupky Baby Jagy či 
vyzkoušet zdobení perníčků. 
Na návštěvníky čeká jarmark 
perníku, medu, koření a tra-
dičních dobrot i prezentace 
perníků a soutěže v jejich 
pojídání. /bo/ 
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živEl. Kanadská 
provincie Alberta 
vyhlásila stav ohro-
žení kvůli lesnímu 
požáru u města Fort 
McMurray, z něhož 
uteklo všech 88 ti- 
síc obyvatel. Oheň 
se za jediný den 
bleskově dostal do 
obydlené oblasti, 
kde zničil či poškodil 
1600 staveb. Dalších 
devatenáct tisíc 
objektů je ohroženo. 
Analytici varují, že 
pro pojišťovny by 
se požár mohl stát 
vůbec nejnákladněj-
ší přírodní pohromou 
v Kanadě. 
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